



BUS

Institut du Monde Arabe



Epicentre, 8 rue Saint Sabin, 75011 Paris, France  
Tél : 01 40 21 55 55 - [epimail@epicentre.msf.org](mailto:epimail@epicentre.msf.org)  
[www.epicentre.msf.org](http://www.epicentre.msf.org)

# 29<sup>ème</sup> JOURNÉE SCIENTIFIQUE th SCIENTIFIC DAY

We are pleased to invite you to the 2019 Scientific Day organised by Epicentre and Médecins Sans Frontières. This event will take place on **Thursday, 13 June**, from 8.45 a.m. to 5.30 p.m. at the "l'Institut du Monde Arabe" 1, rue des Fossés Saint-Bernard, 75005 Paris (Bus : 63, 67, 86, 87).

If you have any questions, feel free to contact us by email at [js-epicentre@epicentre.msf.org](mailto:js-epicentre@epicentre.msf.org) or visit our website: [www.epicentre.msf.org](http://www.epicentre.msf.org)

We look forward to seeing you there.

Nous avons le plaisir de vous inviter à la Journée Scientifique 2019 organisée par Epicentre et Médecins Sans Frontières. Celle-ci aura lieu le **jeudi 13 juin** de 8h45 à 17h30 à "l'Institut du Monde Arabe" 1, rue des Fossés Saint-Bernard, 75005 Paris (Bus : 63, 67, 86, 87).

Pour tout renseignement, n'hésitez pas à nous contacter par e-mail : [js-epicentre@epicentre.msf.org](mailto:js-epicentre@epicentre.msf.org) ou à visiter notre site : [www.epicentre.msf.org](http://www.epicentre.msf.org)

Nous comptons sur votre présence parmi nous.

13 juin / 13 June 2019  
Institut du Monde Arabe  
Paris



## 29<sup>th</sup> Scientific Day - 13 June 2019

### 8.45 Welcome and coffee

### 9.30 Introductory remarks – Emmanuel Baron

### 9.45 Session 1: HIV

**Moderator: Anita Mesic, MSF Operational Center Amsterdam**

- Progress in viral suppression among HIV-infected people in two high HIV prevalence settings. (Nolwenn Conan)
- HIV status awareness among seropositive female sex workers in Nsanje, Malawi. (Damian Mauambeta)
- Acquired and transmitted drug resistance to antiretroviral drugs in Mozambique. (Valentina Carnimeo)
- Drug resistance among ART experienced hospitalized patients in Homa-Bay (Kenya) and Kinshasa (the Democratic Republic of Congo). (Claire Bossard)

### 10.45 Session 2: Short presentations

**Moderator: Olivier Bouchaud, Hôpital Avicenne, Bobigny**

- Geographical dissemination of cholera from Kenya to Yemen. (Francisco Luquero)
- War wounded patients: one decade of treatment in Amman hospital. (Rami Malaeb)
- March to September 2018, 2 000 wounded patients treated in hospitals by MSF in Gaza. (Alessandro Pini)
- Antibiotic resistance among war wounded patients in Amman hospital. (Rasheed M. Fakhri)
- Description of bilateral oedema cases among children hospitalised in Mali and the Democratic Republic of Congo. (Jihane Ben-Farhat)
- Effectiveness of a new ART formulation for children in Uganda. (Juvenal Nkeramahame)

### 11.45 Coffee break

### 12.15 Session 3: Hepatitis C in Cambodia

**Moderator: Yap Boum II, Epicentre Cameroon**

- Hepatitis C prevalence and risk factors survey in three rural districts. (Chhorvy Sun)
- National perspectives. (Jean-Philippe Doucet)

### 13.00 Lunch on site

### 15.00 Session 4: Tuberculosis

**Moderator : Maryline Bonnet, Institut de Recherche pour le Développement, Mbarara**

- Use of LAM test for tuberculosis diagnosis. (Helena Huerga)
- Safety of new multidrug-resistant TB drugs: results from the endTB observational study. (Cathy Hewison)

### 16.00 Session 5: General session

**Moderator: Thierry Allafort-Duverger, MSF Operational Center Paris**

- Fractional dose yellow fever vaccines for outbreak response. (Aitana Juan)
- Active screening for sexual and gender-based violence in Nairobi. (Augusto Llosa)
- Current Ebola outbreak in the Democratic Republic of Congo. (To be confirmed)

### 17.00 Research and Development: not so easy...

**Nathalie Strub-Wourgaft, Drugs for Neglected Diseases initiative, Geneva**

### 17.30 Farewell drinks on site, 9th floor Terrace - Institut du Monde Arabe

## 29<sup>ème</sup> Journée Scientifique - 13 juin 2019

### 8h45 Accueil et café

### 9h30 Introduction générale – Emmanuel Baron

### 9h45 Session 1 : VIH

**Modératrice : Anita Mesic, MSF Centre Opérationnel Amsterdam**

- Amélioration de la suppression virale parmi les personnes infectées par le VIH dans deux zones à forte prévalence VIH. (Nolwenn Conan)
- Connaissance du statut VIH parmi les professionnelles du sexe séropositives à Nsanje, Malawi. (Damian Mauambeta)
- Résistances acquises et transmises aux antirétroviraux au Mozambique. (Valentina Carnimeo)
- Résistance aux ARV chez les patients hospitalisés à Homa Bay (Kenya) et Kinshasa (République Démocratique du Congo). (Claire Bossard)

### 10h45 Session 2 : Présentations courtes

**Modérateur : Olivier Bouchaud, Hôpital Avicenne, Bobigny**

- Diffusion du choléra du Kenya au Yémen. (Francisco Luquero)
- Blessés de guerre : une décennie de prise en charge à l'hôpital d'Amman. (Rami Malaeb)
- De mars à septembre 2018, 2 000 blessés traités dans les hôpitaux par MSF à Gaza. (Alessandro Pini)
- Résistance antibiotique parmi les blessés de guerre pris en charge dans l'hôpital d'Amman. (Rasheed M. Fakhri)
- Description des cas d'œdèmes bilatéraux chez les enfants hospitalisés au Mali et en République Démocratique du Congo. (Jihane Ben-Farhat)
- Efficacité d'une nouvelle formulation du traitement antirétroviral pédiatrique en Ouganda. (Juvenal Nkeramahame)

### 11h45 Pause café

### 12h15 Session 3 : Hépatite C au Cambodge

**Modérateur : Yap Boum II, Epicentre Cameroun**

- Enquête de prévalence de l'hépatite C et facteurs de risque dans trois districts ruraux. (Chhorvy Sun)
- Perspectives nationales. (Jean-Philippe Doucet)

### 13h00 Buffet sur place

### 15h00 Session 4 : Tuberculose

**Modératrice : Maryline Bonnet, Institut de Recherche pour le Développement, Mbarara**

- Utilité du test LAM dans le diagnostic de la tuberculose. (Helena Huerga)
- Innocuité des nouvelles molécules contre la tuberculose multirésistante : résultats de l'étude observationnelle endTB. (Cathy Hewison)

### 16h00 Session 5 : Session générale

**Modérateur : Thierry Allafort-Duverger, MSF Centre Opérationnel Paris**

- Doses fractionnées de vaccins contre la fièvre jaune dans la réponse aux épidémies. (Aitana Juan)
- Dépistage actif des violences sexuelles ou basées sur le genre à Nairobi. (Augusto Llosa)
- Situation actuelle de l'épidémie d'Ebola en République Démocratique du Congo. (A confirmer)

### 17h00 Recherche et Développement : pas si facile...

**Nathalie Strub-Wourgaft, Drugs for Neglected Diseases initiative, Genève**

### 17h30 Pot de clôture sur place, 9<sup>ème</sup> étage Terrasse - Institut du Monde Arabe